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ACTA DE LA SESSIÓ DE CONSTITUCIÓ DE LA COMISSIÓ DEL PACTE PER LA 

RONDA DE DALT 
 
 
Dia i hora: 15 d’abril de 2024 a les 18:30 h 
Lloc: Sala d’actes de l’hospital Sant Rafael – Germanes Hospitalàries (Passeig de la Vall 
d’Hebron 107) 
 
 
Assistència a la reunió 
 
Presideixen la Comissió (3): 
Damià Calvet, President de la Comissió del Pacte per la Ronda de Dalt 
Laia Bonet, Primera Tinenta d’Alcaldia i Vicepresidenta de la Comissió del Pacte per la 
Ronda de Dalt 
Lluís Rabell, Regidor del Districte d’Horta-Guinardó i Vicepresident de la Comissió del Pacte 
per la Ronda de Dalt 
 
Per part de l’Ajuntament de Barcelona (14): 
Maria Buhigas, Arquitecte en Cap 
David Martínez, Gerent d’Urbanisme 
Oriol Altisench, Enginyer en Cap 
Elena Amat, Gerent del Districte d’Horta-Guinardó 
Ricard Font, Director General de BIMSA 
Sergi Perea, Conseller Tècnic del Districte d’Horta-Guinardó 
Raúl Ortega, Conseller del Barri de la Vall d’Hebron 
Sabrin Araibi, Consellera del Barri de Teixonera 
Mercè Llopis, Direcció de Transformació i Innovació Urbana 
Ariadna Miquel, Direcció de Serveis d’Estratègia Urbana 
Gerard Lillo, Cap de Participació de l’Àrea d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans 
i Habitatge 
Álvaro Nicolàs, Oficina de l’Enginyer en Cap 
Montserrat Vico, Gerència del Districte d’Horta-Guinardó 
Marc Rojas, Participació de l’Àrea d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i 
Habitatge 
 
Per part dels grups municipals (4): 
Pau Gonzalez, GM BeC 
Xavier Simó, GM ERC 
Carme Canovas, GM JuntsxCat (Trias x Barcelona) 
Àngels Esteller, GM PP 
Yago Ruiz, GM VOX 
 
Per part d’entitats, equipaments, organitzacions i expertes (25): 
Associació de Comerciants de Sant Genís 
Associació de Festes Teixonera – Mas Falcó – Penitents  
Associació de Memòria de Taxonera 
AVV Montbau 

https://meet.jit.si/comissioseguimentespaibarcanovembre2020
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AVV Parc de la Vall d’Hebron 
AVV Sant Genís dels Agudells 
CAP Sant Rafael 
Centre Cívic Casa Groga 
Centre Cívic Teixonera 
COAC 
Col·legi d’Enginyers de Camins, Canals i Ports de Catalunya 
Comitè Assessor d’Infraestructures 
FAVB 
Hospital Vall d’Hebron 
Hospital Sant Rafael -  Germanes Hospitalàries 
IES Vall d’Hebron 
RACC 
 
Assistència total: 47 persones 
19 Dones 
28 Homes 
 
En les pàgines que segueixen, en compliment de la normativa vigent en matèria de protecció 
de dades, les intervencions de la ciutadania s'anonimitzen, indicant les inicials del nom i 
cognoms de les persones que han intervingut. 
 
Ordre del dia 
 

1. Benvinguda institucional 
2. Contextualització de la sessió i dels objectius i funcionament de la Comissió 
3. Explicació de les obres a iniciar a l’estiu 
4. Preguntes i torn obert de paraules 
5. Cloenda de la sessió 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Benvinguda institucional 
 
Damià Calvet, President de la Comissió del Pacte per la Ronda de Dalt i Regidor del grup 
municipal Junts per Catalunya – Trias per Barcelona, obre la sessió donant la benvinguda a 
les persones assistents, presentant-se i introduint a les persones que l’acompanyen en la 
taula de Presidència:  

 Laia Bonet, Primera Tinenta d’Alcaldia i Vicepresidenta de la Comissió. 

 Lluís Rabell, Regidor del Districte d’Horta-Guinardó i Vicepresident de la Comissió. 

 Gerard Lillo, cap de Participació de l’Àrea d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis 
Urbans i Habitatge, que presentarà el funcionament de la Comissió i les properes 
fites d’aquest espai de participació. 

 Ricard Font, Director General de BIMSA i que farà una explicació de les obres a 
iniciar a l’estiu a la Fase 2 de la Ronda de Dalt.  

 
El President fa un repàs de la composició de la Comissió: representants dels grups 
municipals, dels equips tècnics municipals i de Districte, col·legis professionals, institucions, 
equipaments i representants de la societat civil organitzada del territori. 
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2. Contextualització de la sessió i dels objectius i funcionament de la Comissió 
 
Damià Calvet explica que l’objectiu del Pacte per la Ronda de Dalt és estudiar i avaluar les 
opcions de futur per a la transformació de la Ronda de Dalt i els barris de l’entorn, 
inicialment en l’àmbit del Districte d’Horta-Guinardó, per tal de cercar les millors propostes i 
solucions a nivell tècnic, social i econòmic.   
 
El President fa un repàs de les funcions principals i la composició  de la Comissió del Pacte 
per la Ronda de Dalt. Es pot consultar aquesta informació a la presentació de la sessió de 
constitució.  
 
Laia Bonet, Primera Tinenta d’Alcaldia i Vicepresidenta de la Comissió del Pacte per la 
Ronda de Dalt, agraeix la predisposició de l’hospital Sant Rafael – Germanes Hospitalàries 
per oferir la sala d’actes per aquesta sessió constitutiva.  
 
Destaca la voluntat del govern d’establir un espai de treball i participació amb els diferents 
agents involucrats en l’àmbit d’intervenció. Posa en valor que hi ha diferents veus i posicions 
i és rellevant disposar d’aquesta Comissió perquè sigui un espai hàbil a partir del qual 
avançar.  
 
Valora positivament el cobriment i urbanització de la Fase 1 de la Ronda de Dalt, portat a 
terme en la darrera legislatura, i assenyala que el tercer punt de l’ordre del dia d’aquesta 
sessió és donar unes primeres informacions de com seran les obres de la Fase 2, que 
s’inicien aquest estiu.  
 
La Vicepresidenta avança que en el marc d’aquesta Comissió es donaran els debats sobre 
les següents fases de transformació de la Ronda. Planteja que hi haurà altres reflexions que 
aniran sorgint al llarg dels treballs de la Comissió, com el repte de lligar la part nord 
(muntanya) i la part sud de la Ronda de Dalt. Així com altres projectes que s’estan impulsant 
en paral·lel i tenen molta relació amb la Ronda, com la modificació del planejament de la 
Teixonera.  
 
Lluís Rabell, Regidor del Districte d’Horta-Guinardó i Vicepresident de la Comissió del Pacte 
per la Ronda de Dalt, reitera els agraïments a l’hospital Sant Rafael – Germanes 
Hospitalàries per posar la sala d’actes a disposició.  
 
Remarca les paraules de la Tinenta sobre els treballs que s’han de desenvolupar en el marc 
de la Comissió: no es tracta només de cobrir la Ronda, sinó de transformar-la conjuntament 
amb els barris del seu entorn i augmentar la superfície d’espai públic, obrint la mirada molt 
més enllà. Destaca alguns dels projectes que estan en evolució a l’entorn de la Ronda, com 
l’ampliació dels centres hospitalaris, o els nous espais i equipaments que hi haurà a la 
Teixonera. 
 
En aquest sentit, destaca el paper del Districte d’Horta-Guinardó i dels barris que en formen 
part com el Districte (i els barris) de la salut, amb la importància dels diferents equipaments 
sanitaris, i valora que l’espai públic ha d’acompanyar a aquesta realitat.  
 
Posa en relleu el paper de la Comissió del Pacte per la Ronda de Dalt com a espai de 
participació i treball en tot aquest procés de transformació de la Ronda i els barris del seu 
entorn.  
 

https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBbkJ6IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--3d229d07bf678bf3213e72439c51998dae502aff/Plantejament%20participaci%C3%B3%20Comissi%C3%B3%20PxR%20240415_v3.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBbkJ6IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--3d229d07bf678bf3213e72439c51998dae502aff/Plantejament%20participaci%C3%B3%20Comissi%C3%B3%20PxR%20240415_v3.pdf


15/12/2020 

 

 

Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i Habitatge 
Departament de Participació  

 

4 

En aquesta sessió s’explicarà com es cobrirà la Fase 2 de la Ronda de Dalt, però en futures 
trobades s’haurà de parlar que s’hi posarà a sobre d’aquest cobriment, què ha de passar a 
sobre, com es lliguen els barris de Sant Genís i Teixonera. I més enllà d’aquest futur, 
s’haurà de debatre com s’aborda el cobriment i urbanització de les Fases 3 i 4.  
 
Gerard Lillo, cap de Participació de l’Àrea d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans 
i Habitatge, explica que els objectius, composició i funcionament de la Comissió del Pacte 
per la Ronda de Dalt es defineixen al Decret d’Alcaldia 2024-09604, que s’ha enviat amb la 
convocatòria de la sessió.  
 
El referent de Participació fa un repàs de la composició de la Comissió i dels diferents 
agents convidant, assenyalant que aquest és un espai obert i que es poden incorporar de 
nous si n’hi ha que volen format part.  
 
Detalla que la Comissió s’estructura a partir de dues Taules, una Tècnica (amb personal 
municipal i experts en diferents disciplines) i una Ciutadana (amb institucions i entitats del 
territori), que treballaran en paral·lel i de manera coordinada a mesura que els treballs de la 
Comissió avancin. Liderarà i coordinarà aquests treballs una Oficina Tècnica, formada pel 
personal municipal del Districte d’Horta-Guinardó i de l’Àrea d’Urbanisme i Habitatge, mentre 
que una Secretaria tècnica assumirà les tasques de convocatòria i organització de les 
trobades. Aquesta Secretaria s’assumeix des del Departament de Participació, i que està a 
disposició de les membres de la Comissió a través del correu electrònic 
pactexronda@bcn.cat  
 
S’ha obert un espai específic a la plataforma Decidim.barcelona 
(https://www.decidim.barcelona/assemblies/pacte-ronda-dalt) on estarà disponible informació 
sobre les trobades i es publicarà la documentació generada (presentacions, actes...). 
 
Sobre el calendari previst, informa que el 6 de maig hi haurà una sessió específica sobre les 
obres de la Fase 2 de la Ronda de Dalt, a les 18:30 h a l’IES Vall d’Hebron. Serà una sessió 
oberta i, per tant, es penjarà cartelleria i podrà assistir qualsevol persona. Les membres de 
la Comissió rebran la convocatòria per correu electrònic. A banda d’aquesta sessió, durant el 
maig-juny hi haurà una campanya informativa sobre les obres. 
 
Abans de vacances d’estiu també es preveu una primera reunió de la Taula Tècnica. 
 
De cara al darrer quadrimestre del 2024 es preveu iniciar el debat sobre la urbanització de la 
Fase 2, és a dir, què hi passarà a sobre del cobriment que inicia BIMSA el mes de juny. 
Entre d’altres, es convocarà una Taula Ciutadana. 
 
És a partir d’inicis de 2025 que es planteja obrir el debat sobre el cobriment de les fases 3 i 
4, també a través de la Taula Tècnica i de la Taula Ciutadana.  
 
 
3. Explicació de les obres a iniciar a l’estiu 
 
Ricard Font, director general de BIMSA, fa una síntesi del que ha comportat el cobriment i 
urbanització de la Fase 1 de la Ronda de Dalt i compara la longitud, superfície potencial a 
guanyar i quantia d’inversió. Es pot consultar aquesta informació a la presentació de les 
obres a iniciar a l’estiu de la Fase 2.  
 
Detalla que l’actuació consisteix en convertir aquest tram de la Ronda de Dalt en un túnel i, 
per tant, requereix dimensionar els paràmetres de seguretat d’aquesta via als d’un túnel. 

mailto:pactexronda@bcn.cat
https://www.decidim.barcelona/assemblies/pacte-ronda-dalt
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBbTV6IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fc0700fa4d15fa71e34f723b8bedd67ebd011527/20240412_PRESENTACI%C3%93%20RONDA%20DALT%2015-04%20PACTE%201.0_Rev%20(002).pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBbTV6IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fc0700fa4d15fa71e34f723b8bedd67ebd011527/20240412_PRESENTACI%C3%93%20RONDA%20DALT%2015-04%20PACTE%201.0_Rev%20(002).pdf
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L’obra iniciarà el mes de juny de 2024 amb les sortides d’emergència i la construcció d’un 
mur en la part central de la Ronda, que farà de pilar de la coberta. Posteriorment, cap al juny 
del 2025, es procedirà amb les obres de la coberta i de les instal·lacions, com la ventilació.  
 
S’espera finalitzar les obres de cobriment al maig de l’any 2027, moment en el qual es 
començarien les obres d’urbanització del nou espai públic generat i que s’allargarien fins 
maig del 2028.  
 
La licitació de les obres d’urbanització es portarà a terme al desembre de 2026. Per tant, uns 
8-10 mesos abans s’ha de tenir un projecte clar de com hauria de ser aquesta urbanització.  
 
Per últim, indica que els detalls de les afectacions de les obres es donaran a la sessió del 6 
de maig, específica sobre les obres de la Fase 2.  
 
 
4. Preguntes i torn obert de paraules 
 
X.C., de l’AVV Sant Genís dels Agudells, pregunta si s’ha pensat en alguna alternativa per 
les rotondes que hi ha als carrers d’Arenys i Jericó, per no perdre la continuïtat de la Ronda.  
 
M., de l’AVV Sant Genís dels Agudells, pregunta si estan decidits els canvis viaris que 
s’hauran de fer amb l’afectació de les obres. Planteja que és un horitzó temporal complicat el 
fet d’haver d’esperar fins 2025 per poder parlar de Montbau i Vall d’Hebron, de les Fases 3 i 
4. Pregunta si es disposa ja del pressupost per executar la totalitat de la Fase 2, ja que a la 
presentació de BIMSA s’ha presentat desglossat per sub-fases.  
 
A.B., de l’Associació de Festes Teixonera – Mas Falcó – Penitents, comparteix que alguns 
dels veïns i veïnes que són presents a la sessió van reunir-se per la urbanització de la Fase 
1 i valora que no es van respectar les aportacions del veïnat. Indica que una gran part dels 
metres quadrats d’espai públic que es presenten de la Fase 1 no són hàbils. Reitera que del 
que van demanar els veïns, es va executar com a molt el 10%, i fins i tot van aparèixer 
coses que ni s’havien parlat al projecte. Assenyala que en aquells moments es va enfrontar 
la Taula Tècnica amb la Taula Ciutadana, posant per sobre clarament a la primera, i demana 
no tornar a repetir aquesta dinàmica.   
 
Ricard Font respon que BIMSA disposa de la totalitat del pressupost necessari per executar 
la Fase 2. Es divideix l’obra en sub-fases per una qüestió de logística.  
 
Laia Bonet agraeix les intervencions relacionades amb la mobilitat i indica que Districte i el 
personal tècnic de Mobilitat les tindrà en compte a l’hora de decidir quins canvis tenen lloc.  
 
Lluís Rabell es mostra d’acord amb la reflexió del veí sobre no enfrontar la Taula Tècnica i la 
Ciutadana, sinó generar una sinèrgia entre totes dues. Valora que són necessàries totes les 
aportacions, tant les tècniques com les de la ciutadania. Sobre les intervencions d’avançar 
els debats de les Fases 3 i 4, demana no tenir presa per disposar dels projectes executius 
d’aquestes seccions, ja que requeriran d’un debat amb un grau d’aprofundiment adient per 
tal de recollir les necessitats dels diferents agents. Afegeix que cada Fase també parteix de 
l’experiència del que s’ha treballat anteriorment; en aquest cas, la Fase 2 parteix de 
l’experiència guanyada amb la Fase 1. Per tant, valora que és positiu centrar el debat actual 
en la Fase 2 i donar-li la importància i la rellevància que té.  
 
T.M., de l’AVV de Montbau, fa un repàs històric de com s’han menystingut els barris d’Horta-
Guinardó propers a la Ronda de Dalt, en comparació a altres zones de la ciutat, com Sarrià-
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Sant Gervasi o Nou Barris. Recorda les diferents fites de reivindicació dels darrers anys 
sobre el cobriment de la Ronda al seu pas per Horta-Guinardó, com que sortís com a 
projecte guanyador del procés participatiu del PAM 2016-2019 al Decidim.barcelona. 
Demana més agilitat a l’hora de planificar i executar els projectes de les Fases 2, 3 i 4, ja 
que la Fase 1 ha trigat gairebé dos mandats municipals en fer-se efectiu. Recorda que 
BIMSA l’any 2018 va presentar dos avantprojectes de cobriment de la Ronda, un d’aquests 
una solució consensuada amb les entitats veïnals del districte. Demana que es recuperi 
aquest avantprojecte i que no es parteixi de zero. Reitera que és estrany no començar a 
parlar de les Fases 3 i 4 fins el 2025 i planteja quan es començarà a parlar del tram cap a 
plaça de Karl Marx. Reclama que al setembre de 2023 van reunir-se amb l’Alcalde per parlar 
del Pacte per la Ronda de Dalt i s’han trigat 7 mesos en convocar la sessió de constitució, 
unes temporalitats que valora molt dilatades. Entén que els calendaris de les obres són 
llargs, però planteja que hauria d’haver-hi un compromís ferm per tenir els projectes de les 
Fases 3 i 4 aprovats abans que acabi l’actual mandat. Valora que és un projecte no només 
de barris i de districte, sinó de ciutat, i s’han de buscar els fons on sigui, encara que sigui a 
Europa. Afegeix que a Gràcia i a Nou Barris les entitats no estan mobilitzades per aquesta 
problemàtica perquè el percentatge descobert que tenen és molt menor, i demana centrar 
els esforços en cobrir la Ronda pel seu pas per Horta-Guinardó.  
 
Veí pregunta si les obres de la Fase 2 es realitzaran de manera continuada, és a dir, si es 
farà tot seguit, o hi haurà un període temporal d’aturada. Recorda que a la Fase 1 es va 
demanar un perímetre de seguretat per evitar que els infants que juguen puguin sortir a la 
calçada dels vehicles, i això encara no s’ha instal·lat.  
 
Veí de l’AVV del Parc de la Vall d’Hebron, recorda que des del 2015 ja hi havia un pacte per 
la Ronda de Dalt, un acord entre l’administració i les entitats veïnals, amb el suport dels 5 
partits polítics amb representació en aquell moment, i amb una sèrie d’avantprojectes a 
sobre de la taula. Reclama que l’actual Pacte va en contra de l’acord al qual es va arribar en 
2015, ja que implica renunciar a cobrir el tram entre carrer de la Poesia i plaça Karl Marx. A 
més, segurament es demani al veïnat que renunciï al soterrament i cobriment total del tram 
entre carrer de la Poesia i avinguda Jordà. Assenyala que la decisió d’entomar la Fase 2 no 
ha sigut fruit d’aquest nou Pacte i no s’ha pogut valorar si era l’actuació més prioritària, 
mentre que hi ha trams on la Ronda té una afectació molt major sobre habitatges que 
actualment estan desprotegits davant la pol·lució i la contaminació acústica. Demana 
recuperar les solucions consensuades del pacte del 2015 i modificar, en cas que sigui 
necessari, els avantprojectes que es van acordar en el seu moment.  
 
Lluís Rabell assenyala que el calendari és força clar i s’està parlant del present mandat: 
executar les obres de la Fase 2, tant cobriment com urbanització, i en paral·lel debatre els 
projectes de les Fases 3 i 4. Per tant, no és un moment d’indeterminació, sinó que els 
períodes de treball estan definits.  
 
Accepta que hi ha un greuge històric amb els barris de muntanya en relació amb la Ronda 
de Dalt i valora que l’actual govern està actuant per abordar-ho, no només amb aquest 
Pacte, sinó amb altres projectes que van en paral·lel, com la modificació del planejament 
general metropolità (MPGM) de la Teixonera.  
 
Indica que el compromís d’aquest govern és abordar projectes que siguin realitzables i 
avança la perillositat de treballar en base a imatges renderitzades, que no sempre poden ser 
executables a la pràctica.  
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Reconeix que la problemàtica dels habitatges propers a la Ronda a Vall d’Hebron és molt 
rellevant i valora que no hi ha solucions úniques. És per aquest motiu que es necessita un 
procés per escoltar totes les veus i aterrar solucions concretes.   
 
S.B., del COAC, felicita la iniciativa de la Comissió del Pacte per la Ronda de Dalt i planteja 
que tant la Taula Tècnica com la Ciutadana puguin treballar plegades. Valora que és una 
oportunitat important i avança que el Col·legi d’arquitectes s’hi implicarà.  
 
J.C., de l’AVV del Parc de la Vall d’Hebron, en resposta a la intervenció de Lluís Rabell, 
indica que no accepta que es digui que hi ha projectes irrealitzables, sinó que es tracta de 
dedicar-hi pressupost i posar-ho com una prioritat. Assenyala que es van elaborar uns 
avantprojectes que els veïns van poder consultar i són realitzables. El veí remarca que si és 
una qüestió de diners, s’haurien de cercar fons a altres administracions, a Europa per 
exemple. Però, suggereix que no és només una qüestió de diners, sinó de prioritaris 
polítiques.  
 
M.P., de l’AVV del Parc de la Vall d’Hebron, pregunta quins criteris s’han tingut en compte 
per assignar l’ordre del cobriment de la Ronda en les seves diferents fases, ja que s’estan 
prioritzant trams que presenten un 50% menys de contaminació acústica o un 30% menys 
de contaminació de Nox que els que suporta el bloc d’habitatges situat al passeig de la Vall 
d’Hebron 200. Afegeix també el greuge comparatiu amb altres zones de la ciutat on sí s’ha 
realitzat un cobriment: Glòries, ronda del Mig, Via Favència... Demana que un projecte de 
Districte sanitari comenci per prevenir i tenir cura de la salut dels seus habitants, sotmesos a 
nivells de soroll de 80db i 164 micrograms per metre cúbic de Nox, de manera continuada.  
 
Ricard Font remarca que està previst que les obres de la Fase 2 finalitzin el maig de 2028, 
amb la urbanització.  
 
Laia Bonet, sobre la qualitat de l’aire, valora que és una qüestió molt rellevant i així ho 
comparteix el govern municipal. S’han impulsat una sèrie d’accions durant els darrers anys 
que han anat en la línia d’afrontar aquesta problemàtica, per exemple amb la Zona de 
Baixes Emissions, mesura que ha millorat la qualitat de l’aire en general a tota la ciutat. 
Recorda que els sensors de la ciutat treballen amb els paràmetres de la normativa actual, 
fixada per la Unió Europea, i no amb les recomanacions de l’OMS, que van més enllà. Està 
sobre la taula elevar aquests estàndards a nivell europeu i l’escenari que s’està dibuixant és 
aplicar aquests estàndards de l’OMS per al 2030. Per tant, queda continuar treballant per 
millorar la qualitat de l’aire de la ciutat amb mesures ambicioses.  
 
Sobre els criteris per prioritzar uns trams i no d’altres, indica que són diversos, també però 
no només la qualitat de l’aire, però bàsicament criteris tècnics. Remarca que són actuacions 
que necessiten d’un finançament considerable, la Fase 2 ha necessitat disposar d’un 
pressupost de 41 milions d’euros per portar-se endavant. Aclareix que el finançament que fa 
la Comissió Europea per a projectes urbans tenen unes condicions molt exigents i s’han de 
justificar de la manera determinada que demanen, no financen cobriments de vies urbanes 
de manera indiscriminada. Per tant, s’haurà d’estudiar si algun dels projectes que es derivin 
de la Comissió del Pacte per la Ronda de Dalt poden tenir encaix en alguna de les línies de 
finançament d’Europa.  
 
Lluís Rabell se suma a les paraules de la Primera Tinenta d’Alcaldia. Remarca que si hi ha 
hagut avantprojectes previs, el moment de revisar-los, esmenar-los, i si és necessari 
rebutjar-los, serà l’espai de participació de la Comissió del Pacte, així com els moments de 
participació específics que s’obrin amb les Fases 2, 3 i 4. I de manera compartida entre els 
diferents agents que tenen alguna cosa a dir sobre la Ronda de Dalt.  
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M.M., del CAP Sant Rafael, recupera una intervenció que ha fet el Regidor Lluís Rabell 
sobre que els barris de l’entorn rebran onades migratòries de nova població. Indica que el 
CAP Sant Rafael està atenent a un gruix de persones usuàries considerable i valora que es 
necessitaran nous equipaments – especialment d’atenció primària - si la població d’aquests 
barris augmenta.  
 
Veí pregunta si està decidit que després de la Fase 2, vindrà la 3, i posteriorment la 4. 
Demana conèixer quan es convocarà la primera Taula Ciutadana i sobre què serà.  
 
C.R., de l’AVV del Parc de la Vall d’Hebron, valora que els veïns tenen urgència per aquest 
cobriment. A la presentació de la participació s’ha mostrat que tot és molt seqüenciat: primer 
la Fase 2, i després la Fase 3, i amb una periodicitat baixa. En aquest sentit, demana que 
els espais de debat siguin més freqüents i més àgils, dedicar-hi més recursos per part de 
l’Ajuntament. Avança que les Fases 3 i 4 seran complicades, necessitaran d’esforços i de 
freqüència de reunions, i quant més aviat s’abordi millor. Per últim, planteja tots els partits 
polítics amb representació s’haurien d’implicar també, tenint en compte que és un Pacte i 
que es necessari un compromís a llarg termini entre les diferents forces polítiques.  
 
Damià Calvet destaca que efectivament el govern està implicat en aquest Pacte, però també 
la resta de partits polítics amb representació. Recorda que ell mateix, President de la 
Comissió, és Regidor per Junts per Catalunya – Trias per Barcelona. L’acord per constituir 
aquesta Comissió va ser per unanimitat de totes les forces polítiques. Després pot haver-hi 
diferències sobre com s’han de definir els projectes entre els grups polítics municipals, però 
el marc de debat – la Comissió – ha estat un espai constituït per consens. El Regidor indica 
que hi ha hagut a la ciutat espais de treball i participació semblants a aquesta Comissió, com 
el Pacte per Glòries, que a data d’avui són funcionals.  
 
Gerard Lillo, sobre el calendari de sessions i debats, respon que la idea ha estat 
racionalitzar al màxim els moments de participació. Recorda que el 6 de maig hi haurà una 
sessió informativa sobre les obres de la Fase 2. No es planteja convocar la Taula Ciutadana 
fins el setembre perquè als mesos de maig i juny es preveu el procés participatiu del Pla 
d’Actuació Municipal (PAM) i que al juny-juliol, passades les eleccions al Parlament de 
Catalunya i al Parlament Europeu, es preveu la celebració dels Consells de Barri, suspesos 
actualment pel període electoral, que posa certs límits als processos i espais de participació. 
Des de l’equip de Participació s’ha valorat que convocar la Taula Ciutadana la darrera 
setmana de juny o al juliol no era adient i per aquest motiu s’ha ubicat al setembre. El tècnic 
explica que això no vol dir que només es reuneixi una vegada la Taula Ciutadana durant el 
darrer quadrimestre, es faran les reunions que pertoquin. Sobre la Taula Tècnica sí es 
planteja abans d’estiu per recuperar els estudis que s’han realitzat durant els darrers anys 
en l’àmbit de la Ronda de Dalt i veure si s’han de fer encàrrecs d’estudis. D’aquesta manera, 
quan se celebri la Taula Ciutadana hi haurà hagut un treball previ que es pugui presentar.  
 
Laia Bonet explica que han fet la consulta i no hi ha projectes de les Fases 3 i 4, sinó que 
van ser estudis previs que es van fer en la fase d’avantprojecte i que plantejaven diferents 
alternatives, de fa uns 10 anys. Aquests estudis es tindran en compte, però en qualsevol 
cas, es necessari actualitzar aquesta informació amb una mirada en present.  
 
Veí proposa que els debats de les Fases 3 i 4 puguin avançar-se al darrer trimestre de 2024. 
Indica que les entitats estan més que disposades. Demana cercar finançament dels 
projectes no només a la Unió Europea, sinó a la Generalitat, ja que es tracta d’una via 
metropolitana.  
 



15/12/2020 

 

 

Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i Habitatge 
Departament de Participació  

 

9 

Pau González, del grup polític Barcelona en Comú, recorda que s’hauria d’incorporar a 
l’entitat veïnal d’Horta a la composició de la Comissió. 
 
Damià Calvet agraeix el suggeriment, agraeix l’assistència de les membres de la Comissió i, 
sense més intervencions, tanca la sessió.  


